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Hospodin řekl Mojžíšovi: „Vztáhni svou ruku k nebi a egyptskou zemi zahalí 
temnota, taková temnota, že se dá nahmatat.“ Mojžíš vztáhl ruku k nebi. Tu nastala 
po celé egyptské zemi tma tmoucí a trvala po tři dny. Lidé neviděli jeden druhého; po 
tři dny se nikdo neodvážil hnout ze svého místa. Ale všichni Izraelci měli ve svých 
obydlích světlo.          biblická kniha Exodus, 10. kapitola 
 

Velikonoce jsou připomínkou Ježíšova kříže stejně jako událostí kolem vysvobození 
Hebrejů z egyptského otroctví. Příběh deseti ran egyptských zavání poněkud laciným 
soustředěním na přírodní katastrofy, opak je ale pravdou. Málokterá zpráva o stavu 
společnosti je takovou měrou věrná a nepříjemně povědomá.  

Člověk není tvorem zlým, je člověkem ideologickým. Žádný diktátor, ale ani žádný 
demokraticky zvolený představitel, nebuduje říši zla; každý jedná ve jménu dobra. 
Sám Ježíš toto poznání lakonicky konstatuje slovy: „Ti, kdo jsou u moci, dávají si říkat 
dobrodinci.“ (L 22,25). Činí tak uprostřed velikonoční večeře se svými učedníky, 
uprostřed večeře poslední. Také on vstoupí v jednání s židovskými a římskými 
představiteli moci, kteří jej ve jménu dobra a pokoje nechají ukřižovat. Opakuje se tu 
příběh Ježíšova vlastního národa, který kdysi před Velikonocemi vstoupil v jednání 
s faraonem. Také faraon jednal ve jménu svých bohů a svého národa, také faraon 
jednal ve jménu dobra, byť kráčel od jedné pohromy ke druhé. 

Příběh faraona, jak jej zachycuje biblická kniha Exodus, je v pravém slova smyslu 
nadčasový. Ať už se totiž cítíme být odpovědní svým bohům, planetě, národu, etniku, 
genderu či svým voličům, vždy nastane chvíle, kdy se naše ideály, naše ideologie, 
protne s realitou. Ukáží se negativní stránky. Či dokonce průšvihy. Příběh Exodu je 
spíš než příběhem devíti božích trestů příběhem devíti marných varování. Faraon 
vytváří určitou ideologii, přesvědčuje sám sebe i své okolí, že je nutné jednat pevně a 
neochvějně s onou „izraelskou agresí“. Jenže se ukazuje, že tato ideologie má postupně 
v moci jeho, že se není schopen jí vzepřít. Faraon ztrácí svobodu, stává se poddaným, 
nikoli pánem své ideologie.  

Bible ukazuje jednoduchý návod, jak se podobnému ideologickému nároku vzepřít. 
Jak opět nabýt svobody. Faraon má šanci se po každé ráně egyptské zamyslet. Zvážit 
nové skutečnosti. Přehodnotit svůj postoj. Nechat Boží vůlí zpochybňovat tu svoji. 
V biblickém textu není v popředí popis katastrof, centrem jsou sáhodlouhá jednání a 
rozhovory mezi faraonem a egyptskými představiteli na straně jedné a Mojžíšem, 
Áronem a Hospodinem na straně druhé. Jenže tyto bilaterální rozhovory nikam 
nevedou. Faraon není schopen přihlédnout ke skutečnostem. Překrucuje fakta. Je 
schopen neuvěřitelné manipulace či emočního vydírání. V jednu chvíli dokonce vyčítá Hebrejům, že zatahují své děti do 
věcí své víry (Ex 10,10). Člen dynastie, která neváhala zabíjet hebrejské chlapce (!), jakoby se tu stavěl do role ochránce 

hebrejských dětí vůči náboženskému fanatismu 
jejich otců. 

Za této situace nastává rána devátá. Egypt 
zahalí temnota, taková temnota, že se dá 
nahmatat. Bible tuto tmu neklasifikuje jako 
zázrak či div, ale pouze jako znamení, a pro její 
pochopení je tak důležitá symbolika světla a 
tmy. Tma může charakterizovat faraonův životní 
postoj, jeho hodnoty a bezbožnost. Tma jakoby 
charakterizovala jeho zatvrzelost, se kterou dává 
všanc životy vlastních dětí. Temná chvíle pro 
společnost, která díky své ideologii, a navzdory 
počáteční prosperitě, zabíjí budoucnost.  

Bible tu skvěle popisuje symptomy krizové 
situace. Po deváté ráně egyptské přestává 
společenský život. Egypťané nevidí jeden 
druhého; po tři dny se nikdo neodvážil hnout ze 
svého místa. Stáhnou se do svých domovů. 
Ustrnutí, stagnace, deprese a strach. To jsou 
charakteristiky egyptské společnosti těch 

POZNAMENEJTE SI 
DO SVÉHO KALENDÁŘE: 

 

1. dubna 2024 (pondělí) 
16.00 Koncert souboru Musica 
Florea v evangelickém kostele 
 

14. dubna 2024 (neděle) 
14.00 Moše-rabejnu, Mojžíš, náš 
učitel. Přednáška prof. Pavla 
Hoška, Ph.D. a sborový den 
 

19. dubna 2024 (pátek) 
18.00 Cestopis o Norsku manželů 
Kratochvílových v ev. škole 
 

4. května 2024 (sobota) 
Výlet okolím Lysé a buřty na faře 
 

19. května 2024 (neděle) 
9.00 Svatodušní neděle s večeří 
Páně a konfirmací v ev. kostele 
 

26. května 2024 (čtvrtek) 
19.00 Koncert v rámci festivalu 
Lissa Classica a zakončení festivalu 
Lysá žije v evangelickém kostele 
 

2. června 2023 (pátek) 
18.00-22.15 Noc kostelů 
s koncertem dechového Aerofonia, 
programem pro děti a společným 
ekumenickým ztišením a zpěvy 
Taize na závěr v ev. kostele             
 

2-3. června 2024 (pa-so) 
Spaní na faře/Sukot - akce pro děti 
 

6. července 2024 (sobota) 
18.00 Slavnost k památce 
M.J.Husa v kostele s přednáškou 
doc. Oty Halamy Th.D. z ETF UK a 
koncertem kapely Listověj 

 



několika mála dnů. Bible však píše, že všichni Izraelci měli ve svých obydlích světlo. Může to být vyjádření lokálnosti 
zhoršených klimatických podmínek a Hebrejové se prostě jen nacházeli mimo zuřící písečnou bouři. Ale jelikož se v textu 
píše o světle v izraelských obydlích, vyjadřuje se tu spíše metafora hebrejské víry či naděje. Nebo prostě to, že 
s izraelskými rodinami, s rodiči i jejich dětmi, byl pod jednou střechou Bůh, jediný zdroj skutečně trvalého světla.  

Proti tomuto světlu stojí v protikladu zatvrzelé srdce faraonovo, nebo ještě lépe - faraonovo zatmění, zatemnělá mysl. A je 
otázkou, devátou a zřejmě poslední, zda se faraonovi nerozsvítí. Protože navzdory Hospodinově skepsi, ve které předjímal 
sílu faraonovy zatvrzelosti, a navzdory Božím prognózám si myslím, že i Hospodin při každé ráně doufal ve faraonovo 
prozření. Hospodin totiž primárně nepřišel soudit Egypt. On si jen přišel pro své děti. Sám to charakterizuje tak, že přišel 
zachránit (spasit) svého prvorozeného syna (Ex 4,22). A navzdory tomu, jak mnoho bylo jeho synu (jeho hebrejským 
dětem) ubližováno, dává egyptským trýznitelům 9 možností obrácení, změny a jakéhosi rozsvícení. Prvních 9 ran 
egyptských by se tak mělo jmenovat 9 důkazů Boží milosti. 

V biblickém podání se však naplní Hospodinova zkušenost s lidmi. Po deváté ráně hrozí faraon dokonce Mojžíšovi smrtí, 
kdyby se snad před ním ještě někdy objevil. Dokonáno jest. Devátá šance byla promrhána, mosty jsou zbořeny. Faraon už 
nebude mít možnost s Mojžíšem mluvit, sám se o tuto možnost s definitivní platností připravuje. Už nebude u koho prosit, 
nezazní již slovo, které dává život. Ve faraonově domě už nezazní slovo Hospodinovo. Hospodin ovšem nemizí ze scény. 
Nadále zůstává v roli otce, který neopouští svoje děti. Děti egyptské však o Bohu Hospodinu už neuslyší. Nebude, kdo by 
jim vyprávěl. A nebude ani dětí, které by naslouchaly. Přichází desátá rána egyptská, přichází smrt celé jedné generace. 
Přicházejí Velikonoce, Pesach, svátek vzkříšení a vyjití. I uprostřed smrti svítí v některých rodinách naděje na život. 

Uplynula staletí. Bůh Otec zůstává. Představil se nám tak i v Ježíši Kristu. I nám tak zvěstoval, že se nám může rozsvítit, že 
nemusíme zůstat ve tmě. Bůh přichází nikoli, aby svět soudil, ale aby mu dal šanci. Slovy Kristovými:  Já jsem přišel na 
svět jako světlo, aby nikdo, kdo ve mne věří, nezůstal ve tmě. Kdo slyší má slova a nezachovává je, toho já nesoudím. 
Nepřišel jsem, abych soudil svět, ale abych svět spasil. (J 12,46-47). 

požehnané Velikonoce Vám přeje farář Lukáš Pešout  
 

ZPRÁVA O ČINNOSTI STARŠOVSTVA A SPRÁVĚ SBORU V ROCE 2023 
Dagmar Férová, kurátorka sboru (zkráceno) 

Milí bratři a sestry, nejprve připomenu dvě důležité časové informace: 1) Na minulém sborovém shromáždění jsme na 
další pětileté období zvolili farářem našeho sboru Lukáše Pešouta. 2) Staršovstvo tohoto sboru má ze svého volebního 
období již čtyři roky za sebou a dva před sebou.  

Ve své zprávě bych se chtěla ohlédnout především 
za množstvím práce a obětavosti, s nimiž se mezi 
Vámi setkávám.  

 Bratru faráři tak děkuji za jeho duchovní 
vedení, za jeho lidský i pastýřský zájem o členy 
ve sboru, za jeho činnost organizační, za činnost 
administrativní i za starost o areál a zahradu. 

 Jeho manželce Lence děkuji za ochotu pomoci 
doslova kdykoliv a kdekoliv. Za její laskavost, 
skromnost a velkou trpělivost. 

 Kostelnici Evě Provazníkové děkuji za její 
svědomitou a pečlivě vykonávanou kostelnickou 
službu – ať už se jedná o úklidy, odemykání, 
sekání trávy, přetahování židlí a stolů apod. 

 Děkuji také aktivním učitelkám nedělní školy, 
které krom pravidelné nedělní výuky připravují 
mnoho dalších aktivit, jako je výroba 
novoročních záložek, výlety pro děti, přespávání 
na faře, divadlo na vánoční slavnosti či sbírka 
dárků pro Diakonii. 

 Staršovstvu a dalším členům sboru děkuji za hudební doprovody, za čtená kázání, za pokladní službu, za vedení 
účetnictví, za finanční štědrost, za přípravu sborových dnů, slavnosti k památce M. J. Husa, či Noci kostelů, za 
organizaci starší a střední generace či maminek s předškolními dětmi, za rozesílání přání k narozeninám, za fungování 
služby EE taxi (dovoz zájemců na bohoslužby), za podávání žádostí o dotace a granty či administraci nejrůznějších 
smluv, za přípravu občerstvení, za provádění věcí stavebních a údržbových, za jednání s různými firmami, za 
brigádnické a úklidové práce, za květiny ve váze…  

 

Těžko vystihnout atmosféru v našem sboru, naštěstí to mohou udělat i jiní. V listopadu minulého roku navštívil náš sbor 
při vizitační návštěvě seniorátní výbor. Sbor v Lysé zhodnotil seniorátní výbor takto: 

 „Sbor v Lysé nad Labem je jedním z největších sborů v seniorátu, živý, aktivní, plný energie. Sborové akce nejsou jen 
na faráři, ale do jejich plánování a realizace se pravidelně zapojuje celá řada členů sboru. Ve sboru je dobrá atmosféra, 
vizitace působila velmi pozitivně, lidé jsou ve sboru spokojeni a rádi se setkávají. Ve sboru fungují všechny generace, i 
když dětí i mládeže je teď méně. Velmi aktivní je starší generace. Hospodářsky je na tom sbor dobře, do budoucna 
rozhodně plánuje udržet si celé farářské místo.“ 

 

Za sebe dodávám, že si vroucně přeji, aby to tak bylo i nadále. A přidám k tomu ještě přání, abychom byli vnímaví k 
Božímu vedení a k vanutí jeho Ducha. 



ZPRÁVA O ŽIVOTĚ SBORU V ROCE 2023 
Lukáš Pešout, farář sboru (zkráceno) 

Pokud bych se pokusil pojmenovat loňský kalendářní rok v našem sboru, 
nazval bych jej rokem křtů. V našem sboru přibylo 7 malých bratříků a 
jedna sestřička. Radost mi nedělá jenom zapsaný statistický údaj, radost 
mám především z rodičů pokřtěných dětí. Podnětem ke křtu by měla být 
víra, vztah s Bohem. A v případě malých dětí by to měla být víra rodičů, 
která se rozhodne zprostředkovat tento vztah i jejich milovaným dětem. 
Jenže se vztahy je to někdy všelijaké a s vírou jako vztahem přirozeně také. 
Vztahy vyžadují čas, zájem, sdílení, službu i pozornost. Vztahy se rozpadají, 
nefungují, občas se předstírají. U rodičů loni pokřtěných dětí mám ale 
vesměs pocit, že svůj vztah víry skutečně žijí, že na svém vztahu s Bohem 
pracují, těší je, a docela přirozeně chtějí, aby se podobnému vztahu s 
Hospodinem, podobnému přátelství s Kristem, dostalo i jejich dětem. Přeji 
jim trpělivost a sílu v tomto předsevzetí vytrvat. Nedávají svým dětem 
jenom lidské společenství přátel a příbuzných, kde se mohou cítit dobře. 
Dávají jim také myšlenkové zázemí a duchovní zakotvení, které jim může 
jednou pomoci vzdorovat manipulaci či ideologizaci. I proto je důležité mít 
ve svém životě Boha, zažívat jeho lásku, přijímat jeho hodnoty, dodržovat 
jeho pravidla, naslouchat jeho slovu. Moc si přejí, aby Bůh v životě našich 
nových bratří a sestry byl, a aby jejich duše i mysl chránil. 

Pokud bych měl mluvit o dalším velkém potěšení minulého roku, je to 
práce s konfirmandy. V loňském roce jsme se spolu ponořili do studia 
judaismu, navštívili několikrát židovské bohoslužebné shromáždění, prošli 
židovskou Prahu i Terezín. Aby toho nebylo málo, vyrazili jsme i na 
společné ztišení a na exerciciích v klášteře v Kostelním Vydří jsme strávili 
několik dní. Mohu říci, že ani Davidovi ani Janě nedělá ztišení problém , 
ale pravdou také je, že jsme se během našich setkání dotýkali i témat 
bolestných a např. po celodenní exkurzi terezínským ghettem a shlédnutí 
Schindlerova seznamu se nechtělo mluvit ani jednomu z nás. Jsem jim za 
jejich společnost i zájem vděčný a těší mne s nimi třeba i mlčet.  

Na závěr se chci zastavit u bohoslužeb. Není církve bez svátostného a 
bohoslužebného života, který by měl být stejnou měrou rozmanitý jako i 
zacílený. Krom hostujících kazatelů, nešporních hudebních příležitostí či 
ekumenických ztišení Taizé považuji proto za důležitý také souvisle 
vyprávěný příběh, soustavný výklad celých částí bible a společné 
objevování souvislostí. Jenže s příběhy je to těžké, vyžadují soustředění, 
pozornost, čas. Jsou na pokračování. Mám ale za to, že nabízejí víc, než žádají. I proto je dobré patřit do určité stálé 
skupiny posluchačů, kteří spolu poslouchají a spolu tak mohou ve víře i růst. Po pravdě, podobní lidé jsou vzácní. V našem 
sboru jich ale ještě pořád pár je, i pro ně jsem proto s chutí a zájmem připravoval v loňském (a letošním) roce kázání, 
která se zabývala příběhem Mojžíšovým.  
 

ZPRÁVA HOSPODÁŘSKÁ A STAVEBNÍ  
Michal Soukup, hospodář sboru 

 

Stavební a údržbové práce realizované v roce 2023: Bylo instalováno ozvučení a dokompletována svítidla ve škole. 
Položením gumových rohoží a rozšířením houpačky byla provedena další úprava dětského hřiště. Předsíň kostela dostala 
nový krov, zateplen byl strop nad školním sálem a docházelo i k dalším drobným údržbovým pracem, např. opravám 
dřevěných plotů areálu. Na jaře a na podzim byly svolány sborové brigády, ale velmi často pracovali i jednotliví 
dobrovolníci. Děkujeme všem, kteří se na údržbě areálu podíleli. Na podzim letošního roku nás čeká finančně nákladná 
výmalba kostela spojená s nátěry dřevěných prvků. Rozpočtována je na 621 tisíc a bude vyžadovat nejen naši pomoc, 
ale také finanční obětavost. Staršovstvo našeho sboru se proto rozhodlo vyhlásit účelovou sbírku na výmalbu 
kostela. Peníze můžete zasílat na sborový účet také bezhotovostně, k platbě napište do zprávy pro příjemce „dar na 
malování kostela“. Takto účelově poskytnuté prostředky snižují sborové zatížení na povinných odvodech a případný 
příspěvek se započítává do vašich celkových darů pro daňové přiznání - můžete tak sboru účelově poskytnout např. i část 
svého saláru. Děkujeme za vaše dary. 

 

CO SE UDÁLO  
Dagmar Férová, kurátorka sboru 

● v prosinci představila Anna Hoťová starší generaci základní školu Lauderovu, jedinou židovskou školu v ČR ● o třetí 
neděli adventní zahrály děti v kostele divadelní hru „Nikdy nejsi sám“ a byly obdarovány vánoční nadílkou ● seniory v 
Libici, Opolanech a Pátku jsme potěšili vánočními balíčky ● konala se soutěž o nejlepší domácí vánočku; do tzv. 
„vánočkobraní“ bylo přihlášeno přes 15 chutných vánoček a vybrat vítěze nebylo vůbec jednoduché ● zřídili jsme 
dobrovolnickou službu pro dovoz starších členů na bohoslužby a nazvali jsme ji EE (Evangelické Expres) taxi 
● 24. prosince jsme se sešli nejen k ranní bohoslužbě, ale i odpolednímu štědrovečernímu zpívání v kostele ● 4.000,- Kč 
bylo vybráno na bohoslovce a 5.110,- Kč na Diakonii Střední Čechy ● při tzv. obhlídkách jsme se u promítaných fotografií 

Všechny zprávy i statistiky najdete v 
plném znění na sborovém webu. 



Finanční dary a saláry je možné zasílat 
(např. pomocí QR platby) na účet: 

 

240 038 7805 / 2010 

farář sboru:       Mgr. Lukáš Pešout  tel.: 604 173 781 
      email:  lukas.pesout@evangnet.cz 

 

kurátorka sboru:     Ing. Dagmar Férová tel.: 773 911 133 
          email:  dagmar.ferova@seznam.cz 
 

ohlédli za končícím rokem ● v lednu jsme v rámci úspor energií přesunuli nedělní bohoslužby z kostela do sborového 
sálu ve škole ● byly rozdávány dětmi a učiteli nedělní školy připravené novoroční záložky s biblickým veršem sedím-li ve 
tmě, mým světlem je Hospodin ● sešla se inventarizační komise a učitelé nedělní školy ● na křesťanskou službu jsme 
vybrali 3.760,- Kč ● k ekumenickému čtení celého Lukášova evangelia se na ŘK faře sešlo asi 20 čtenářů a posluchačů 
● někteří členové sboru se vypravili s bratrem farářem do Čáslavi na přednášku Petra Čorneje o Janu Žižkovi ● na setkání 
s ŘK seniory se vypravil br. farář sám ● v únoru byl vypracován přehled o hospodaření v roce 2023, sestaven rozpočet na 
rok 2024 a aktualizován seznam členů s hlasovacím právem ● při společném dvougeneračním setkání vyprávěl Pavel Fér 
starší i střední generaci o včelách ● obdrželi jsme od města Lysá nad Labem příspěvek na Noc kostelů ve výši 9.000,- Kč a 
4.000,- Kč na slavnost k památce M.J.Husa  ● br. farář se zúčastnil semináře Missio dei v Bělči a filmových exercicií v 
Kolíně ● členové sboru vyrazili na týdenní lyžařský pobyt v Herlíkovicích ● v obřadní síni jsme se rozloučili se sestrou 
Květoslavou Elicerovou (91 let) ● byl opraven okap na faře, pokácena túje u vrat a uzavřena smlouva na výmalbu kostela a 
nátěr lavic za 621.327,- Kč ● v březnu seznámil Tomáš Vanča starší generaci s řepařskou drážkou u Kolína ● začali se 
scházet rodiče s předškolními dětmi ● proběhlo sborové shromáždění na kterém zazněly zprávy o životě a správě sboru, 
byl přijat rozpočet na rok 2024 a odmítnut návrh na změnu začátku času bohoslužeb 
 

 

PRAVIDELNÉ SBOROVÉ AKTIVITY 
 

středa: 10:00  - bohoslužba na zámku v domově seniorů (2. a 4. týden v měsíci) 
 15:15 - základy křesťanského náboženství pro děti na faře v Lysé  
 18.00 - biblická a jiná povídání pro dospělé na faře v Lysé 
čtvrtek    10-14.00 - úřední hodiny na faře v Lysé 
 15.00 - setkání rodičů s předškolními dětmi v evangelické škole v Lysé 
 16:30  - předkonfirmační příprava na faře v Lysé (2. a 4. týden v měsíci) 
pátek: dle dohody  - schůzka střední či starší generace v evangelické škole v Lysé 
neděle:   9:00 - bohoslužba v kostele v Lysé 
  - při bohoslužbě je pro děti připraven samostatný program 

 - o tzv. kávové neděli se po bohoslužbě podává občerstvení 
 

Aktuální informace a podrobnosti lze nalézt na webových stránkách sboru  
v záložce „aktivity v kalendáři“. 
 
 

 

PŘEHLED SHROMÁŽDĚNÍ O VELIKONOCÍCH 

 
ZELENÝ ČTVRTEK 28. března 
19:00 hod. Připomínka poslední večeře – poslech hudby a společné stolování s 
netradičním vysluhováním večeře Páně, zpěvem a četbou pašijí v evangelické škole v 
Lysé. Provázet nás bude také Requiem Wolfganga Amadea Mozarta. 
 

VELKÝ PÁTEK 29. března 
9:00 hod. Bohoslužba s večeří Páně v evangelickém kostele v Lysé. 

 

NEDĚLE VZKŘÍŠENÍ 31. března 
9:00 hod. Bohoslužba s večeří Páně v evangelickém kostele v Lysé. 
 
 

 

PLATBA SALÁRU POMOCÍ QR KÓDU 
 

K rychlému zadání platby saláru je možno použít zobrazený QR kód. QR kód 
funguje přes mobilní bankovnictví. Různé banky mají své mobilní aplikace a 
ve většině z nich je možnost platit přes QR kód. V mobilní aplikaci banky 
tak stačí zvolit platbu přes QR kód a následně mobilním fotoaparátem načíst 
QR kód. Načtou se všechny platební údaje, zadejte pouze částku a před 
potvrzením platby nezapomeňte uvést do zprávy pro příjemce jméno, 
za které je salár placen, aby byla platba účetním sboru identifikována a 
správně přiřazena. Minimální celková částka saláru za rok je 1.000,- Kč. 
 

KONTAKTY 
 

Farní sbor Českobratrské církve evangelické v Lysé nad Labem, 

náměstí B. Hrozného 442, 289 22 Lysá nad Labem 
 

www.lysa.evangnet.cz; email: lysa@evangnet.cz  
 

 
 

nás navštíví 14. dubna 

http://www.lysa.evangnet.cz/

